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Consell de Barri del Parc i la Llacuna del Poblenou 

Assumpte Resum d’acords 
Lloc Casal de Barri La Llacuna (Bolívia, 49) 
Data i hora 31 de gener de 2023, de 18 a 20.25 h. 
 Sessió emesa per streaming: youtu.be/SFInOCbSv1g 

Persones assistents 
 David Escudé, president del Consell de Barri i regidor del Districte 
 Silvia Casorran, consellera de barri Bcomú 
 F. Xavier Bañón, conseller tècnic 
 Fernando Gómez, conseller de JxCat 
 Lourdes Arrando, consellera d'ERC 
 Fernando Alcalde, conseller de Valents 
 Jordi Rallo, conseller d’ERC 
 Imma Bajo, consellera de PSC 
 Josep Garcia Puga, gerent 
 Maria Carme Méndez, secretària del Consell i tècnica de barri 

Entitats i equipaments 
 AVV del Parc 
 Associació Col·lectiu Superilla 

Ciutadania a títol individual: 25 

Ordre del dia 
1. Habitatges APROP a la zona de la plaça de les Glòries Catalanes. 
2. Serveis de la biblioteca El Clot - Josep Benet. 
3. Procediment per a la cessió d'horts públics i escocells. 
4. Novetats del triangle lúdic. 
5. Situació del sensellarisme al barri. 
6. Torn obert de paraules. 

Els documents presentats durant la sessió es poden consultar al següent enllaç: 
ajuntament.barcelona.cat/santmarti/ca/lajuntament/participacio/consell-de-barri 

Punt 2. Serveis de la biblioteca El Clot - Josep Benet. 

La consellera dóna la paraula al Sr. Oriol Planas, que explica que una biblioteca és un servei 
públic, gratuït i obert a tothom, i que actualment a Barcelona n’hi ha 40. La biblioteca El Clot 
- Josep Benet és dins l’edifici Disseny HUB Barcelona des del 2013. S’hi poden trobar llibres, 
revistes i diaris, audiovisuals, materials d’aprenentatges d’idiomes que es poden consultar a 
les sales o a casa mitjançant el servei de préstec. La biblioteca també ofereix el servei de 
consulta a internet, ordinadors multimèdia, connexió wifi, etc, així com activitats culturals, 
visites guiades i cursos i tallers. Per utilitzar alguns dels serveis cal el carnet de biblioteca. El 

Direcció de Serveis a les Persones i al Territori 
Districte de Sant Martí 

C. Andrade, 9 
08018 Barcelona 
93 402 70 00 
dspit@bcn.cat 
barcelona.cat/santmartí 

http://youtu.be/SFInOCbSv1g
https://ajuntament.barcelona.cat/santmarti/ca/lajuntament/participacio/consell-de-barri
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préstec de llibres i altres documents és gratuït i serveix per a totes les biblioteques públiques 
de Catalunya i es pot fer el retorn dels mateixos a qualsevol biblioteca. Es demana que es 
retorni tot en bon estat. 

Pregunta: el Sr. Roger Revilla pregunta quins recursos creuen que li falten a la biblioteca. 

L’Oriol explica que falten recursos i personal però que ho compensen amb vocació i que els 
assumptes laborals els tractaran amb qui correspongui. Tot i així, esmenta que les 
biblioteques són el segon servei públic més ben valorat després del cos de bombers. Afegeix 
que li agradaria una biblioteca més gran amb un horari d’obertura més ampli per a la 
ciutadania. 

El regidor explica que aquesta biblioteca es troba en aquesta ubicació del barri del Parc i la 
Llacuna del Poblenou perquè al barri del Clot no hi ha sòl disponible per a un equipament 
d’aquestes característiques. S’ha intentat situar-la el més a prop possible, atès que la 
densitat de població del Clot feia necessària una biblioteca, ara i també ofereix un servei en 
aquesta nova zona amb nous habitatges del barri del Parc i la Llacuna del Poblenou, que no 
en té cap a la vora. 

Punt 3. Procediment per a la cessió d'horts públics i escocells. 

La consellera dóna la paraula a la Sra. Blanca, de l’equip de Mans al Verd, que parlarà del 
procediment de cessió dels horts i els escocells. Explica que Mans al Verd és un programa 
relativament nou que es gestiona des de l’Institut Municipal de Parcs i Jardins i que 
centralitza els projectes que donaven la possibilitat a la ciutadania de tocar el verd, ubicat 
tant en espais públics com privats. Indica que si des de la ciutadania sorgeixen propostes o 
idees vinculades amb el verd, es poden posar en contacte amb aquest departament de Mans 
al Verd (mansalverd@bcn.cat). 

Respecte els horts urbans, hi ha diferents programes. 

Un dels programes és el de la Xarxa d’Horts Municipals destinat a persones majors de 65 
anys i entitats. Hi ha 15 horts a Barcelona que formen part d’aquest programa i un és al 
districte de Sant Martí, a Can Cadena. Els horts es divideixen en parcel·les i es cedeixen a la 
ciutadania. Les peticions són tramitables durant el període obert de concurs. 

També existeix el programa de gestió compartida de solars públics a entitats per ser utilitzats 
com a horts amb finalitats socials i educatives. Aquests espais surten a concurs mitjançant 
concurrència pública i enguany sortirà a concurs cap a la primavera o l’estiu. 

Un altre programa a tenir en compte és el de la gestió compartida de parterres entre entitats 
i l’Institut Municipal de Parcs i Jardins, que es formalitza mitjançant un conveni entre Parcs i 
Jardins, el Districte i l’entitat del tercer sector. Les peticions són tramitables tot l’any fent la 
comunicació al Departament de Mans al Verd. 

Finalment presenta el programa de gestió d’escocells, el tràmit de qual consisteix en què la 
ciutadania interessada faci un assabentat a l’Oficina d’Atenció Ciutadana, cosa que pot 
telemàticament o presencialment en qualsevol moment de l’any. 

La consellera dóna la paraula al Sr. Patrick Kappert, del Col·lectiu Superilla del Poblenou, per 
explicar com gestionen l’hort de la plaça de Dolors Piera, des de fa gairebé 2 anys. Explica 
que van fer la petició a l’Ajuntament per cuidar d’aquest espai però fins que arribi la 
formalització amb Mans al Verd han decidit auto organitzar-se per cuidar dels bancals de 
l’hort amb un permís temporal. Tot es gestiona des del Col·lectiu Superilla P9 i la informació 
es pot trobar al seu web. 

mailto:mansalverd@bcn.cat
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La consellera pregunta per l’estat de l’antic Hort de La Vanguardia (actualment, Horts del 
Cànem). La Sra. Blanca informa que està en el mateix estat que el del Col·lectiu Superilla. El 
concurs ha acabat fa poc i fins que no estigui tancat no es pot adjudicar. Encara estan 
pendent de tràmits, i tot i que només s’hi ha presentat una entitat per cada espai, no se’ls 
pot facilitar una autorització temporal perquè abans del concurs no hi havia cap entitat 
vinculada com a tal. Com que es gestiona des de Patrimoni de Ciutat, Mans al Verd i Parcs i 
Jardins desconeixen el calendari. 

Punt 1. Habitatges APROP a la zona de la plaça de les Glòries Catalanes. 

La consellera explica que els habitatges APROP són contenidors de vaixells i camions i la seva 
construcció és més ràpida encara que la part de donar d’alta el servei d’electricitat ha trigat 
més temps del previst. APROP Glòries és el segon grup d’habitatges després del que s’ha 
construït a Ciutat Vella. Es tracta de solucions d’allotjament temporal per garantir una llar a 
persones i famílies amb menors a càrrec i en risc d’exclusió social. El recurs està gestionat 
pels Serveis Socials, que fan les derivacions i l’estada màxima prevista és de dos anys. 
Disposen d’un espai comunitari a la planta baixa. La bugaderia és compartida. 

Pregunta: una veïna del carrer Bolívia indica que l’edifici dóna a l’espai comunitari i a l’estiu, 
els berenars a l’aire lliure poden causar molèsties pel soroll. 

La consellera indica que vivim en una ciutat diversa i que sempre que el soroll no es 
produeixi en hores intempestives s’ha d’intentar conciliar els diversos usos amb la 
convivència. 

Punt 5. Situació del sensellarisme al barri. 

La consellera dóna la paraula al gerent, que farà la presentació d’aquest punt atès que les 
persones que havien de fer-ho estan en un congrés que tracta sobre aquest mateix tema i 
disculpa la seva absència. El gerent presenta les següents dades: al 2020 hi havia uns 34 
assentaments al districte i 22 locals, amb unes 310 persones vivint en aquestes condicions. 
Actualment hi ha 17 assentaments i 17 locals, amb unes 162 persones. Aquesta reducció de 
xifres es deu a l’entesa entre els serveis i entitats socials i les persones que es troben en 
aquestes condicions. Hi ha dos llocs on s’està treballant des de fa anys, com l’entorn del 
museu de Can Framis. 

Punt 4. Novetats del triangle lúdic. 

La consellera dóna la paraula al regidor. El regidor explica que el servei del camió cisterna 
s’ha aturat perquè amb el fred provocaven que es gelés el carrer i hi havia risc de lesions. 

Pregunta: una veïna explica que el sistema de l’aigua no funciona perquè desplaça el 
problema a un altre espai. 

El regidor diu que si es desplaça vol dir que sí que funciona. Ara el que intentaran és ampliar 
la zona i de cara a l’estiu estudiar altres estratègies. 

Pregunta: El Sr Àngel Ruiz, secretari de l’Associació de Veïns del Parc, demana les dades 
sonomètriques que porten temps reclamant, des de novembre. Demana que des de 
l’Administració hi hagi més comunicació amb la ciutadania sobre les novetats en aquest 
tema. 

El regidor indica que, en principi, aquesta setmana les han de conèixer i que es faran arribar 



 

Resum d'acords del Consell de Barri del Parc i la Llacuna del Poblenou pàg: 4  

a l’entitat. El gerent explica el calendari de les actuacions que han tingut lloc des d’octubre 
fins a data d’avui, així com seguiment de les dades finals que encara no tenen. 

Pregunta: el Sr. Jordi, veí del carrer Almogàvers, manifesta el seu desacord amb l’adjectiu 
lúdic del nom de la zona del Triangle lúdic atès que aquesta zona provoca molt de malestar 
al veïnat impedint el seu descans. Respecte la iniciativa que s’ha tingut en els supermercats 
de 24h creu que és bona però entre els carrers de Pallars, Marina i Joan d’Àustria hi ha 5 
supermercats de 24 h que estan amb la persiana mig abaixada i amb persones fent cua cap 
a les 11 de la nit. Pregunta si no es fa un estudi de l’impacte del negoci al veïnat, sigui un 
bar o un supermercat, abans de donar una llicència. Dels sonòmetres que es van posar en 
diferents punts a la ciutat, diu que tots van donar un valor per sobre del permès. Diu, però, 
si tenen en compte l’alçada on situen els sonòmetres perquè si els instal·len a un sisè pis 
canvia el resultat de la mesura que si el posen més a baix. En quant als mediadors, diu si 
n’hi ha i si n’hi ha suficients i si poden fer alguna cosa. 

El gerent indica que hi ha 4 mediadors en horari nocturn i que els resultats de la seva tasca 
són esperançadors, actuant directament sobre els grups al carrer. 

En quant a les llicències dels bars i establiments, el gerent indica que pels bars no es fan 
aquests tipus d’estudis per atorgar les llicències. El que sí que es pot fer és sancionar i 
multar. El regidor afegeix que part de la problemàtica és l’activitat que té lloc fora de 
l’establiment, com treure el got de beguda, les aglomeracions i el xivarri, etc. Per això s’està 
treballant amb les persones responsables d’aquests locals i s’hi estan posant tanques per 
evitar aquestes aglomeracions justament al voltant dels locals. 

Pregunta: una veïna pregunta si es pot limitar l’aparcament durant la nit i permetre’l només 
pel veïnat, així dificultaria l’aparcament a les persones que venen només per activitats d’oci 
nocturn, que ho tenen molt fàcil ja que molts veïns i veïnes marxen amb el cotxe el cap de 
setmana per evitar el soroll. 

El regidor indica que preguntarà sobre la possibilitat d’aquesta opció. 

L’intendent explica que recentment ha tancat la discoteca Merlín. No obstant, són els bars 
que fa temps que funcionen i que tenen certs drets adquirits, els que són més difícils de 
treballar perquè qualsevol actuació jurídica que s’emprengui generaria uns drets que caldria 
avaluar. Les llicències de bar no obliguen a instal·lar certes mesures d’insonorització i 
permeten obrir des de les 6 del matí fins les 2.30 de la matinada del dia següent. La llei 
11/2009 d’espectacles i el decret 112/2010 té certes limitacions que per molt que es facin 
inspeccions, el recorregut jurídic de tot això deixa els cossos de seguretat en una situació 
desfavorable: com més actuen més jurisprudència generen en contra d’ells. Respecte els 
supermercats de 24h, hi ha un equip de mediació que va fent informes periòdics i gairebé no 
en detecten de casos amb la persiana a mig baixar. 

En quant al nom de la zona, es prioritza el nom de Triangle lúdic perquè és neutre i és una 
manera de no degradar més la zona amb l’ús del llenguatge. El regidor afegeix que si hi 
haguessin més efectius, tant de Guàrdia Urbana com de Mossos d’Esquadra la situació seria 
més senzilla. 

Punt 6. Torn obert de paraules. 

La consellera dóna la paraula al públic assistent. 

Pregunta: la Sra. Mònica Carretero vol parlar sobre la situació de l’illa d’edificis que hi ha 
entre els carrers Badajoz, Irena Sendler, Bolívia, Àvila. Explica que estan fora del pla 22@, 
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fora del pla d’urbanització de Glòries i els bars i les terrasses han aprofitat per situar-se en 
aquesta zona. Indica que al carrer Àvila es concentren 4 bars-restaurant que obren fins la 
una de la matinada. Es tracta d’un carrer estret, curt, de plataforma única. Demana poder 
entrar dins el pla del 22@ i/o que es limitin les llicències de terrasses i que es posin parterres 
en tota la zona com al carrer Àlaba per evitar aquesta ocupació de l’espai. Comenta que al 
carrer Bolívia amb Àlaba, just al límit fora del pla 22@, han obert un supermercat de 24 h 
amb ampolles d’alcohol de tot tipus completament visibles i que li va molt bé a la gent que 
ve a fer el botellot a la zona de Glòries. Vol comentar que l’acústica de Glòries fa que 
qualsevol activitat sorollosa que es faci, bé sigui a La Farinera, a l’hotel Hoxton o al Encants 
es multipliqui i provoqui que en els edificis nous hi hagi vibracions i pregunta què s’hi pot fer. 
També demana que al carrer Bolívia amb Badajoz facin alguna actuació perquè els cotxes hi 
circulen molt de pressa. Atès que ja no es fan camins escolars, pregunta com es poden fer 
camins més agradables per als infants que van a les escoles La Llacuna i La Flor de Maig. 
Pregunta per la distribució dels carrers de plataforma única pel que fa a les terrasses i els 
vehicles tant privats com els de càrrega i descàrrega. Finalment pregunta, respecte la 
biblioteca, si és possible fer més gran l’espai infantil o fer-lo més lluminós. 

El regidor explica que la proposta de la biblioteca se li hauria de fer a la directora de 
l’equipament però veu molt difícil poder moure l’espai. En quant al supermercat de 24h, diu 
que la Guàrdia Urbana pren nota. Respecte els bars, fa poc la Guàrdia Urbana va actuar en 
un i hi han obert expedient sancionador. Pel que fa a la cantonada i el gir del carrer Bolívia 
amb Badajoz, la consellera explica que esperen que la velocitat de circulació es redueixi amb 
la instal·lació d’un carril bici en detriment del vehicle privat. S’ha de tenir en compte que 
aquesta zona està en procés de transformació. 

Pregunta: el Sr. Ventura Subiela vol saber on s’ha d’adreçar per denunciar i que esbrinin qui 
deixa constantment al carrer un contenidor de cartró de productes d’alimentació. 

L’intendent indica que en finalitzar el Consell de Barri, li prendran les dades de la ubicació ja 
que, si bé és cert que no és la tasca principal de la Guàrdia Urbana, si que col·laboren amb el 
Departament de Medi Ambient en campanyes mensuals de conscienciació. 

Pregunta: el Sr. Patrick Kappert, del Col·lectiu Superilla, reclama que van demanar una 
reunió per parlar del projecte que van presentar i, després que fos anul·lada la que hi havia 
programada a l’estiu, encara no s’ha reprogramat. 

El gerent informa que, d’acord amb el que es va dir, el problema de les grades ja està resolt, 
manifesta desconèixer perquè no s’ha reprogramat la reunió anul·lada. La consellera afegeix 
que la graderia sí que es podria col·locar al mateix espai que al bàsquet i seria un espai 
tancat. 

Pregunta: una veïna pregunta si el CAP que hi havia previst obrirà el 2028 i si serà privat. 
Demana també més escoles i equipaments per a gent gran. Explica que porten uns quants 
dies que entren a robar a locals del carrer Wellington, Nàpols i Buenaventura Muñoz. 

El gerent explica que la titularitat del CAP serà de l’Ajuntament de Barcelona. La Generalitat, 
concretament CAT-Salut, està tramitant el programa funcional que determinarà el que hi 
haurà dins el CAP mentre l’Ajuntament està tramitant la cessió del local. Un cop estigui tot 
formalitzat, l’obra tirarà endavant així que la Generalitat hi assigni el pressupost 
corresponent. 

El regidor explica que estan pendents de dos centres de formació professional nous al barri. 
Respecte les escoles, indica que es fa segons les ràtios de població. El barri és dels que més 
escoles té per població a Barcelona. En quant a les residències, la consellera explica que és 
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competència de la Generalitat de Catalunya. El regidor afegeix que un dels equipaments que 
es vol fer en el projecte de Glòries és una residència i, en aquesta zona, hi ha pisos tutelats 
per a gent gran. 

Pregunta: un veí indica que al carrer Almogàvers amb Joan d’Àustria, en un dels triangles on 
hi havia contenidors es va demanar que s’hi posés aparcament per a motos. S’hi ha posat 
però com que no s’ha instal·lat cap senyal que prohibeixi aparcar sobre la vorera, ningú 
aparca en aquells triangles i aparquen a la vorera. 

La consellera indica que ho anoten. 

Finalitza el Consell de Barri a les 20.25 h. 

Maria Carme Méndez Bota 
Secretaria del Consell de Barri del Parc i la Llacuna del Poblenou 

Barcelona, 31 de gener de 2023 


